
V SILOVÉM POLI LÁSKY
Kázání ze dne 26. 2. 2017

1. Čtení: 1. list Janův 4,7-12;  2. Čtení: 1. list Korintským 13,1-13

1. Tajemná nebeská síla

Z nebeských výšin dopadá na zemi podivná rosa. Možná to není ze shora, možná spíše 
odkudsi z hlubin, ze skrytého základu bytí, prostupuje na povrch prazvláštní látka nebo síla, 
každého živáčka obklopuje a svým dotekem proměňuje lidské činy, slova i myšlenky ve 
šťavnaté a lahodné trsy hroznů. Nikdo nevystopuje, odkud ta rosa vlastně padá. Sotva se 
nějaký vědec dopátrá toho, kde se láska bere a jakou cestou do světa vniká. Ale z Písma 
víme, že Bůh je láska. Věříme, že právě z Boha láska vyzařuje.

Ta mocná síla přichází na scénu tam, kde se někdo rozhodl milovat druhého. A slovy 
Písma jsme ujišťováni o tom, že Bůh si zamiloval lidstvo a celý svět. Láska tedy na nás a na 
všechny padá jako rosa, láska světem proudí a prostupuje ho podobně jako zemské 
magnetické pole. Protože Hospodin, Bůh celého vesmíru vstoupil na scénu jako náš milující 
průvodce a partner.

2. Přísada pro zvýšení jakosti

Apoštol Pavel ve svém dopise do Korintu dosvědčil, jak v něm láska působila, jak ji 
zakoušel a prožíval. Připomeňme si znovu první část tohoto svědectví: Kdybych mluvil 
jazyky lidskými i andělskými, ale lásku bych neměl, jsem jenom dunící kov a zvučící zvon. 
Kdybych měl dar proroctví, rozuměl všem tajemstvím a obsáhl všecko poznání, ano kdybych 
měl tak velikou víru, že bych hory přenášel, ale lásku bych neměl, nic nejsem. A kdybych rozdal
všecko, co mám, ano kdybych vydal sám sebe k upálení, ale lásku bych neměl, nic mi to 
neprospěje. (1. Kor 13,1-3)

Apoštol hovoří o třech sférách života – o slovech, myšlení, činech. Zaměřme se postupně 
na tyto tři oblasti. Žádné slovo, ať už slovo lidské, nebo slovo tak říkajíc andělské, přinášející 
dobré zprávy, žádné slovo samo o sobě nemá trvalou kvalitu. Je třeba k němu dodat ještě 
špetku oné vláhy, špetku nebeské rosy. A teprve pak se ze zvuku a z dunění stává laskavé a 
dobré slovo.

Podobně je tomu s myšlenkami, s poznáním i s vírou: Nejen slova, nýbrž také každé hnutí
naší mysli potřebuje tu sílu z hlubin, sílu, která z nedokonalého porozumění a z nedokonalé 
víry tvoří cosi krásného a vítaného.

A do třetice Pavel hovoří o velkých a úžasných lidských činech: Člověk je schopen ze 
svého rozdávat. A někdo se rozhodne rozdat všecko, co má. Někdo se dokonce rozhodne a 
vydá sebe sama, svůj život. A přece i takové velkolepé a úctyhodné činy potřebují přikořenit,
potřebují nasměrovat láskou a teprve pak dávají smysl.

Ještěže si Bůh zamiloval svět! Ještě jsme vystaveni jeho lásce. Ještěže nás bohatě zahrnuje
mocnou silou své náklonnosti. V tomto silovém poli se můžeme orientovat správným 
směrem. Pod vlivem lásky se zhodnocuje naše konání. Pod vlivem lásky se zvyšuje jakost 
každého slova, činu i každé myšlenky. Z dobrého láska utvoří něco ještě daleko lepšího. A 
nad to i z toho, co je porušené nebo zkažené, dokáže láska jako zázrakem utvořit dobré.

3. Umění milovat

A jakým směrem ta síla působí? Kam nás vábí? Kam nás vede? To nám naznačuje apoštol
v další části svého svědectví: Láska je trpělivá, laskavá, nezávidí, láska se nevychloubá a není 
domýšlivá. Láska nejedná nečestně, nehledá svůj prospěch, nedá se vydráždit, nepočítá křivdy. 
Nemá radost ze špatnosti, ale vždycky se raduje z pravdy. Ať se děje cokoliv, láska vydrží, láska



věří, láska má naději, láska vytrvá. (1.Kor 13,4-7)

Tato pasáž je plná, ba přímo napěchovaná nejrůznějšími činnými slovesy: láska se raduje 
z pravdy, nezávidí, jedná férově atd. Takto přece obvykle mluvíme o lidech, o osobách, o 
„činitelích,“ kteří jsou schopní něco udělat. Místo slova láska tam klidně mohlo být nějaké 
jméno. Např.: „Bedřiška je trpělivá, laskavá, nezávidí, Bedřiška se nevychloubá a není 
domýšlivá. Bedřiška nejedná nečestně…“ Ale není tam řečeno žádné konkrétní jméno. Tato 
láska se může usídlit v každém člověku. A chcete-li, můžete si tam doplnit každý své jméno a
postupně vstřebávat a přivlastňovat si všechny ty přívlastky a způsoby jednání, které náleží 
k lásce.

Dovolte mi, abych zavzpomínal na jeden svůj zážitek: Není tomu tak dávno, co jsem byl v
Praze a tam jsem poprvé ve svém životě zašel do známé kavárny Slavia u Národního divadla.
Hovořil jsem tam s naší rodinou kamarádkou a téma hovoru se stočilo na partnerské vztahy.
Povídal jsem o tom, že jsme s manželkou před naší svatbou četli jednu příručku o tom, jak 
správě a dobře budovat manželství. Ta kamarádka se tomu zasmála. Vytušil jsem, kam tím 
mířila: „Na co jen můžou být příručky o manželství? Prostě dva budou spolu a hotovo. 
Žádný problém, není třeba žádných rad a pouček.“ Ale já si myslím, že je tomu právě 
naopak. Manželství je veliké umění, které lidem nejde samo od sebe, a tomuto umění je třeba
se dlouhá léta učit.

Podobně je tomu s láskou, o které mluví apoštol. Bůh nás takto miluje, ale my sami to 
dost dobře neumíme. Nedovedeme jaksi sami od sebe tímto způsobem milovat. Je to veliké 
umění, je to tajemné umění, mít takovou lásku, která je trpělivá, laskavá, nezávidí, mít 
takovou lásku, která se nevychloubá a není domýšlivá. Je to veliké umění mít takovou lásku, 
která nejedná nečestně, nehledá svůj prospěch, nedá se vydráždit, nepočítá křivdy. Je to tajemné
umění mít takovou lásku, která nemá radost ze špatnosti, ale vždycky se raduje z pravdy. Je 
umění mít lásku, která za všech okolností vydrží, věří, má naději, vytrvá.

4. Vklad do budoucnosti

A toto umění lásky si během života máme osvojovat. Investujme svůj čas a své síly k 
tomu, abychom dostali pod kůži Boží lásku, abychom si ji přivlastnili. Proč? Protože tato 
investice je vklad do budoucnosti, tato investice má dozajista budoucnost: Láska nikdy 
nezanikne. Proroctví - to pomine; jazyky - ty ustanou; poznání - to bude překonáno. Vždyť naše 
poznání je jen částečné, i naše prorokování je jen částečné; až přijde plnost, tehdy to, co je 
částečné, bude překonáno. Dokud jsem byl dítě, mluvil jsem jako dítě, smýšlel jsem jako dítě, 
usuzoval jsem jako dítě; když jsem se stal mužem, překonal jsem to, co je dětinské. Nyní vidíme 
jako v zrcadle, jen v hádance, potom však uzříme tváří v tvář. Nyní poznávám částečně, ale 
potom poznám plně, jako Bůh zná mne. A tak zůstává víra, naděje, láska - ale největší z té 
trojice je láska. (1.Kor 13,8-13)

Apoštol Pavel v této části svědectví rozlišuje: některé naše schopnosti jsou dočasné a jiné 
zase přetrvají. Tak tomu je i s dary od Boha – některé jsou nám dány na přechodnou dobu, 
totiž na dobu našeho pozemského života, a jiné jsou dám darovány napořád. A právě láska je
tím darem, který přetrvá, láska je tou silou, která nezanikne ani při našem skonání. Proto má
hluboký smysl učit se a rozvíjet se v lásce. Vždyť každé laskavé slovo, každý čin vykonaný z 
lásky svojí podstatou už patří do nového věku, do Božího království.

A Bůh svoji lásku vylévá do našich srdcí, abychom porozuměli, co Bůh zamýšlí a kam nás
chce dovést. On nás obdařuje svojí láskou a tím se rozhojňuje láska naše, až nakonec 
jednoho dne bude Bůh všechno ve všem. Bůh je láska a láska nikdy nezanikne.
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